
 

 

Friluftsrådet Sydvestsjællands 4. bestyrelsesmøde d. 1. februar 2022 kl. 18:00. 

Sted:  Online via Zoom  

Deltagere: Arne Kristensen, Jette Kruse, Gert Jørgensen, Rolf Lehrmann (sekretær), Susan 
Jørgensen  
Specielt inviteret: Claus Mikkelsen (fra kl. 19:00) 
 
Afbud/Ikke deltaget:  
 

Dagsorden (referat anført med grønt): 

1. Valg af ordstyrer 
Arne valgt som ordstyrer 
 

2. Kommentarer til referat fra seneste bestyrelsesmøde 
Ingen kommentarer 
 

3. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden godkendt 
 

4. Temagrupperne 
a. På seneste møde blev det aftalt, at vi skulle invitere Claus Mikkelsen fra 

Temagruppen omkring stier, idet der er store stiprojekter i gang på nationalt 
plan og det er forkert, hvis vi ikke er med på at arbejde med planerne. Det er 
nu vi skal have løbet gang i processen. 
Arne kontakter Claus for at høre om han vil koordinere arbejdet med at få 
etableret vores samarbejde med følgegruppen omkring stiprojektet: ” På 
sporet af Sydvestsjællands Natur” 
 

b. Status på temagrupperne, herunder de manglende formålsbeskrivelser. 
i. Råstoffer. Er den foreliggende formålsbeskrivelse OK? 

Jette vil forsøge at indfange en, som har vist interesse for bynære 
råstofgrave. 

ii. Tude Ådal. Vi har aftalt, at vi ikke kunne gøre noget lige nu, så Rolf vil 
nøjes med at linke til hjemmesiden for projektet på vores FR-
hjemmeside: 
https://www.slagelse.dk/borger/kultur-natur-og-fritid/natur-og-friluftsliv/naturbeskyttelse/projekter-om-



naturbeskyttelse/tude-aadal 

Der sker ikke rigtig noget.  
iii. Stier. Vi savner en formålsbeskrivelse og at der kommer gang i 

arbejdet. 
”Vi er blevet inviteret:  
Jeg skriver til jer, fordi Næstved, Slagelse og Sorø kommuner er gået 
sammen med os om et friluftsprojekt indenfor de 3 kommuners 
geografi, På sporet af Sydvestsjællands Natur.  I den forbindelse 
ønsker vi at nedsætte en følgegruppe til vidensdeling og inspiration. 
Følgegruppen består primært af repræsentanter for lokalråd og 
lignende foreninger.  
Vi vil dog også gerne tilbyde DGI og Friluftsrådet en plads i 
følgegruppen, hvis det har interesse. Vores projekt er et friluftsprojekt 
med hovedvægten på infrastruktur og pausesteder i naturen. Men 
projektet indeholder også et bevægelsestema, som Sorø Kommune 
kommer til at stå i spidsen for. Ligeledes er udvikling af en naturbase 
for sårbare unge i Slagelse Kommune et spændende element i 
projektet.  
Vi forventer at holde første møde den 23. februar i Næstved (hvis 
corona gør det muligt). 
Hvis I er interesserede i at deltage i følgegruppen, må I gerne melde 
tilbage til mig senest 1. februar.  
Læs mere om projektet i denne nyhed 
https://naturstyrelsen.dk/lokale-enheder/lokale-nyheder/2021/september/fodsporet_10_aar/ 

Vi arbejder på at få fundet en repræsentant fra såvel Slagelse/Sorø og 
en fra Næstved både til mødet og som deltagere i vores temagruppe. 
Deadline mandag d. 7. februar 2022, hvor Arne samler sammen og 
sender vores tilmelding. 

iv. NaturNationalParker, Naturparker og Nationalparker.  
Vi savner en formålsbeskrivelse. Rolf er i øvrigt indvalgt i 
naturparkrådet for Naturpark Åmosen (valgt for DN). 
Aksel Leck Larsen vil meget gerne være med i det kommende arbejde. 

v. Det blå område, dvs. søer, vandløb, kysten og kystturismen. 
Status?  
Vi har ikke hørt nyt fra Gert S.  
Rolf orienterede om at Sorø Kommune/Region Sjælland har udstedt 
en række gravetilladelser under grundvandsspejl (Dyssevej 20, 
Parnasvej 45), hvor Sorø Kommune har udarbejdet indtil flere notater 
om gravning under grundvandsspejl og dettes indflydelse på vand i 
søer og åer i området. 
 
 
 



5. Bestyrelsens arbejde 
a. Hjemmesiden. 

Sekretariatet har udarbejdet en vejledning til opbygning af afdelingernes 
hjemmesider, som Rolf vil gennemgå og arbejde med, så snart han har fået 
den udprintet (er sket). 
Vi har aftalt at dette skal lægges på siderne, holder det fortsat? 
Det holder og Rolf går i gang. Hvis der er noget, som skal bevares, er der til 
på mandag til at redde indholdet. 

i. Nyheder, som aftales på bestyrelsesmøderne 
ii. Bestyrelsens sammensætning og afdelingens formål (se nedenfor) 

iii. Referater fra bestyrelsesmøder 
iv. 1 side pr. temagruppe med formål, medlemmer og aktiviteter 
v. Alt andet fjernes (kig venligst på hvad der ligger på siden lige nu) 

 
b. Afdelingens formål? 

i. sikre at befolkningen har adgang og kendskab til naturen 
ii. forbedre faciliteter til friluftslivet 

iii. sikre at befolkningen har adgang og kendskab til naturen 
iv. være borgernes talerør overfor kommunerne og andre instanser i 

friluftsspørgsmål 
v. være Friluftsrådets lokale repræsentant i kommunernes lokale råd og 

relevante fora, eks. Brugerråd 
 

c. Arbejdet med Friluftsrådets strategi, hvordan kommer vi i gang? 
Afdelingerne forventes at arbejde ud fra den nye strategi:  

i. Alle skal have adgang til naturen (Vi fortsætter vores aktuelle arbejde) 
ii. Naturen skal være rig og fuld af oplevelser (Det arbejder vi med i de 

kommunale og andre råd) 
iii. Aktive og attraktive foreninger og fællesskaber (Det er jo det, vi 

arbejder med i vores basisforeninger) 
iv. Flere skal have inspiration til friluftsliv (Ditto) 

 
d. Årsmøde d. 29. marts 2022 fra 18:30 (indkaldelse fra kl. 19 – i lokale 111). 

i. Hvor skal det holdes? (Torben deltager, gerne på Værkerne) 
ii. Hvad skal indholdet være? 

Tema om ”På sporet af Sydvestsjællands Natur” vil være en god idé, 
hvis vi kan finde nogen til at holde et oplæg. Arne kontakter. 
Materialer til mødet findes her: 
https://friluftsraadet.dk/for-lokale-friluftsraad/friluftsraadets-lokale-struktur/aarsmoeder-
aarsplaner 

iii. Hvordan og hvem inviterer vi? Hvem gør hvad? 
Kommunerepræsentanterne forsøger at finde nogle mailadresser som 
vi kan udsende invitationer til. Arne fremsender den nuværende 



oversigt. 
Arne udarbejder et oplæg til invitationen. Dagsorden indarbejdes i 
invitationen og udarbejdes efter det normale skema. 
Alle er klar til genvalg. 

 
e. Arbejdet i Kommunerne: 

i. Slagelse Kommune 
Der er ikke indkaldt til møde i Naturforum 
 

ii. Sorø Kommune 
Grønt Forum i Sorø. Friluftsrådets repræsentant har modtaget 
følgende: 
” Kære medlemmer i Grønt Forum 
Håber I er kommet godt ind i 2022. 
Som I nok har opdaget, så er der ikke lagt møder i kalenderen for 
2022. 
En ny Kommunalbestyrelse har konstitueret sig, og nye udvalg er ved 
at finde deres samarbejdsform. Politiske udvalg (soroe.dk) 
I forbindelse med konstitueringen af Kommunalbestyrelsen for 2022-
2025 blev der nedsat et nyt Klima og Miljøudvalg som et § 17, stk. 4 
udvalg, der skal rådgive Teknik og Miljøudvalget. Nedsættelse af § 17, 
stk. 4 udvalget blev behandlet på møde i Kommunalbestyrelsen den 
11. januar 2022, hvor også navneændring af Teknik og Miljøudvalget 
til Teknik og Planudvalget blev førstebehandlet. 
Det nye Teknik og Miljøudvalg er den 3. januar blevet informeret om, 
at der på det tekniske område er tre råd og nævn, med hver deres 
formålsparagraf og kommissorium: Grønt Forum Råd og Nævn i Sorø 
Kommune (soroe.dk), Trafiksikkerhedsrådet og Grundvandsrådet 
Der er politisk repræsentation i trafiksikkerhedsrådet og 
grundvandsrådet, hvor til der blev valgt repræsentanter på mødet 3. 
januar. 
Klima og Miljøudvalg starter op i februar, hvor der skal afklares 
mødefrekvens og opgaver for udvalget. 
Ligeledes er arbejdsfordeling mellem Klima og Miljøudvalget og Grønt 
Forum under afklaring. 
Når vi ved nærmere, er planen, at vi melder ud om valg til GF til de 
respektive medlemsforeninger og via annonce i avisen, for at afsøge 
mulige nye medlemsforeninger. 
Med venlig hilsen Anna-Sofie Hjelm Byrnak, 
Leder Natur og Miljø og Formand for Grønt Forum” 
  



iii. Næstved Kommune 
Klima-, Miljø- og Friluftsturisme udvalg er etableret, og det er 
formentlig dertil Grønt Råd/Forum kommer til at henhøre til. Der er 
ikke indkaldt til møde endnu. 
  
 

f. Sager, hvad er der gang i i de enkelte Kommuner: 
i. Slagelse 

 Øvelsesterrænet 
Skal tjekkes  

 Omø stålgrunde 
Undersøges  

 Adgang til jættestuen Rævehøj. Se anmeldelsen her: 
https://gaanyeveje.dk/barriere/al-0061?token=5e06c51f-df81-424e-9084-375492f17ca5 
Vi følger op, men foretager os ikke umiddelbart noget nu 

 Østermarksvej, Omø, se anmeldelsen her: 
https://gaanyeveje.dk/barriere/al-0144?token=b5fc359a-dd66-432c-9029-c3c28655f9e9 

Er der sket noget? 
 Skræmmeskilt opsat på Slagelse landevej, der fører til Korsør 

Nor 
https://gaanyeveje.dk/barriere/al-0119?token=28339eb9-370c-4cc3-80d9-4ca4a5166e26 

Er der sket noget? Tjekkes 
ii. Sorø Kommune 

 Adgang til Alsted Skov fra Hejreskovvej. 
https://gaanyeveje.dk/barriere/al-0055?token=7022db2c-ed59-4b26-ab01-f20281521cab 

Vi afventer Sorø Kommunes dialog med ejeren. 
 Alsted stien. Intet nyt. Behandling sker på TMU-mødet d. 08-12-

2021. Vi afventer spændt resultatet af Sorø Kommunes 
henvendelse, i først omgang til Naturstyrelsen. 
https://drive.google.com/file/d/1dYLeRunPtWABWQPG48jtcB1LD8Yd_Q0S/view?usp=sha
ring 
Bilag1:  https://drive.google.com/file/d/1Kge6RjieSaUqU9FR48lI-1_zXCHYLo9x/view?usp=sharing 

Bilag2:  https://drive.google.com/file/d/1NzsPVyDMfaU-awTUu0cBo49g8ZESaddK/view?usp=sharing 
 Supplerende fredning i Store Åmose, intet nyt 

iii. Næstved Kommune 
 Broen over Susåen ved Ydernæs er etableret og klar, men 

afventer formel åbning (Helles Bro). 
 Adgangen til Enø overdrev er uafklaret (fortsat). 
 Planklagenævnet har underkendt Næstved Kommunes lokalplan 

for DSB-værkstederne. 
 

6. Udlodningsmidler 
3 nye ansøgninger ligger i indbakken. 2 kommenteret 
 



7. Orienteringer 
a. Formandens time er et nyt tiltag som er spændende og absolut værd at 

deltage i. Næste møde er d. 14. februar 2022. 
 

8. Fastlæggelse af kommende møder 
a. Årsmøde 2022 aftalt til tirsdag D. 29. marts 2022.  

Sekretariatet opfordrer afdelingerne til selv at finde og udsende invitationer 
til lokale foreninger og i den forbindelse anvende www.findditfriluftsliv.dk 
 

9. Evt. 

 

Slut d. 1. februar 2022 kl. 20:10, tak for et godt møde 

 
 

 


